
در مراسم بزرگداشت روز صنعت و معدن : سومبات هاکوپیان؛ 
به عنوان پیشکسوت نمونه صنعتی کشور شناخته شد

مجموعه  مدیر   - هاکوپیان  سومبات  از 
پیشکسوت  به عنوان  هاکوپیان-  پوشاک 
و  صنعت  روز  مراسم  در  صنعتی  نمونه 
معدن تقدیر به عمل آمد. به گزارش نساجی 
و  صنعت  روز  گرامیداشت  مراسم  امروز، 
معدن با حضور معاون اول رئیس جمهور، 

وزیر صنعت، مسئولان وزارتخانه های مرتبط با صنعت، نمایندگان تشکل های صنعتی و 
معدنی،تولیدکنندگان، کارآفرینان و فعالان بخش خصوصی در سالن اجلاس سران برگزار 
شد. در این مراسم از  15 واحد صنعتی، معدنی و پیشکسوت نمونه تقدیر به عمل آمد که 
سومبات هاکوپیان- مدیرعامل مجموعه پوشاک هاکوپیان- به عنوان پیشکسوت نمونه 
صنعت معرفی و با اهدای لوح تقدیر از وی تجلیل به عمل آمد. مراسم روز صنعت و معدن 
همه ساله با هدف معرفی و تجلیل از فعالان بخش خصوصی صنعت و معدن کشور 
برگزار می شود و محور مراسم امسال، همدلی، همزبانی با دولت و سلامت اقتصاد با تکیه 
بر اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی و مدیریت جهادی بود. سخنرانان مراسم امسال، 
مهندس جهانگیری- معاون اول رئیس جمهور-، مهندس نعمت زاده- وزیر صنعت-،  دکتر 
ستاری- معاون علمی و فناوری رئیس جمهور- و تعدادی از نمایندگان تشکل های صنعتی 

کشور بود و طی آن از سند راهبردی وزارت صنعت رونمایی شد.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای خبر داد: 
طراحی الگوی لباس اسلامی توسط دانشگاه فنی حرفه ای

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای از طراحی الگوی لباس اسلامی توسط این دانشگاه و 
با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری خبر داد. دکتر مسعود شفیعی در 
گفتگو با مهر با اشاره به همکاری دانشگاه 
فنی و حرفه ای با معاونت علمی و فناوری 
جلسه  براساس  گفت:  جمهوری  ریاست 
فناوری  و  علمی  معاونت  با  که  مشترکی 
ریاست جمهوری داشتیم قرار شد، کارهای 

مشترکی انجام دهیم. وی ادامه داد: با توجه به اینکه دانشگاه فنی و حرفه ای یکی 
از قطب های طراحی و دوخت لباس است مقررشد معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری در این زمینه سرمایه گذاری کند تا این دانشگاه در زمینه الگوی لباس اسلامی 
فعالیت خود را گسترش دهد. رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای ادامه داد: همچنین مقرر شد 
معاونت علمی برای پروژه های دانشجویی این دانشگاه وام اختصاص دهد و برای راه 
اندازی شرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری کند. وی افزود: اخیرا با معاونان وزارت نفت 
نیز جلسه ای داشتیم که برای حوزه های مختلف وزارت نفت، نیرو تربیت کنیم همچنین 

در نامه ای به ریاست جمهور خواستار نگاه ویژه ای به دانشگاه فنی و حرفه ای شدیم.

کریمیان تاکید کرد: ورود رسمی و غیررسمی 
پارچه و پوشاک سد راه صنعت نساجی کشور

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، با تاکید 
نساجی  صنعت  از  حمایت  ضرورت  بر 
با قاچاق  در کشور، گفت: تنها راه مقابله 
پوشاک فراهم کردن زمینه تولید به صرفه 

در کشور است.
امید کریمیان درگفت وگو با خبرگزاری خانه 
ملت،با تاکید برضرورت حمایت از صنعت 

نساجی در کشور،گفت:واردات پوشاک به صورت قاچاق درسال های اخیر و بی توجهی 
به تولید ملی نابودی بسیاری از صنایع نساجی را منجر شده است. نماینده مردم مریوان 
و سروآباد درمجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه قاچاق کالا سالانه خسارت های بی 
شماری به اقتصاد کشور وارد می کند،افزود: درصورتی که بی توجهی به تولید ملی 
همچنان ادامه داشته باشد باید بدانیم که سالانه بسیاری از منابع مالی از کشور خارج 
خواهد شد. این نماینده مردم درمجلس نهم، با تاکید براینکه بستن مبادی ورودی 
کالاهای قاچاق راهکاری برای حمایت از صنعت ملی است،تصریح کرد: درحال حاضر 
باید با حمایت از تولیدات ملی علاوه بر ارتقای کیفیت کالاهای داخلی به رشد اقتصادی 
کشور کمک کنیم تا بدین تریتب شاهد تحقق اقتصاد مقاومتی باشیم. وی با بایان اینکه 
صنعت نساجی کشور هم اکنون با مشکلات متعدد و مختلفی دست به گریبان است، 
ادامه داد: ورود غیررسمی و قاچاق البسه و همچنین پارچه در کنار واردات رسمی آن، 
مشکلات صنعت نساجی را دو چندان کرده است. کریمیان با تاکید بر ضرورت ارایه بسته 
های حمایتی به تولیدکنندگان، گفت: درحال حاضرعلت اصلی نابودی صنعت نساجی 
درکشور تکیه صرف بر واردات و همچنین عدم تزریق منابع کافی برای رشد آن ها است.
وی با بیان اینکه دولت باید با ارایه مشوق های کافی وضعیت صنعت را در کشور بهبود 
ببخشد، تصریح کرد: درحال حاضر لحاظ کردن صنعت گران به قانون بخشودگی های 
مالیاتی راهکاری است که می تواند به سرپا نگه داشتن صنعت به ویژه صنعت نساجی 
کمک کند. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، یادآور شد: دولت باید با 
درنظرگرفتن تدابیر مناسب هرچه سریع تر با واردات پوشاک و پارچه به صورت قاچاق 

مقابله کند تا به این ترتیب حمایت خود از تولیدکننده داخلی را نشان دهد.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت، سال های اخیر تا بیش از ۶۰ درصد بازار داخلی )با ارزش 

بیش از ده میلیارد دلار( تحت نفوذ واردات آن هم به صورت قاچاق واقع شده است.

وضع معیشتی کارگران در سال 97 تازه به 14 سال قبل می رسد
 دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران پیش بینی کرد که وضعیت 
معیشتی کارگران در سال 1397 تازه به سال 1383 می رسد. دبیرکل کانون عالی 
انجمن های صنفی کارفرمایی ایران اعتقاد دارد که قدرت خرید کارگران در سال های 
گذشته به شدت پایین آمده است. محمد مروج حسینی با حضور در کافه خبر، با اشاره 
به وضع معیشتی کارگران و مشکلاتی که در سال های گذشته به دلیل بالا رفتن تورم 
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پیدا کرده بودند، عنوان کرد: ما با عدد و رقم 
پیش بینی می کنیم که در سال 1397 وضع 
معیشتی کارگران تازه به سال 1383 و 14 
سال قبل خود برسد. وی افزود: قدرت خرید 
کارگران در سال 1392 حدود 11 درصد 
کاهش یافت. این موضوع برای سال 1393 
هنوز محاسبه نشده است، ولی با این حال 

در سال گذشته قدرت خرید کارگران به شدت پایین آمد. همه این ها ناشی از تورم های 
4۰ درصدی و بی تدبیری در اجرای قوانینی است که طی 1۰ سال گذشته شاهد بودیم. 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران با اشاره به افزایش 17 درصدی 
حداقل دستمزد و این که نرخ تورم به کمتر از 15 درصد رسیده است، متذکر شد: زمانی 
که عدد پرداختی حداقل دستمزد بیشتر شود، ریزش کارگر خواهیم داشت. مروج حسینی 
با بیان این که از ابتدای سال 1393 تاکنون نزدیک به 385 هزار نفر کارگر کمتر شده 
است، عنوان کرد: واقعی ترین شکل کم و زیاد شدن کارگران، لیست های بیمه است، ولی 
متاسفانه هیچ کس از لیست بیمه صحبت نمی کند که بیمه پردازها چقدر کم شده اند. وی 
با بیان این که بیمه پرداز که زیاد می شود، معلوم است که اشتغال زیاد شده است، گفت: 
برای اولین بار اداره آمار کشور نرخ بیکاری را در سه ماهه گذشته بالا برد. این معنای 
زیادی دارد. یعنی 385 هزار کارگر بیکار شدند. این در حالی است که ما اگر حقوق را 2۰ 

درصد بالا می بردیم، این عدد ۶۰۰ هزار نفر می شد.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران افزود: ما 88 هزار واحد صنعتی 
داریم که پروانه بهره برداری از وزارت صنعت، معدن و تجارت گرفته اند. 92 درصد این ها 
واحدهای کوچک و متوسط هستند. واحدهای بزرگ همچون پتروشیمی و ذوب آهن، 
همان ۶ درصد هستند. این ها واحدهای کوچکی هستند که یک باد تند، آنها را تعطیل 
می کند. مروج حسینی تصریح کرد: این در حالی است که این واحد صنعتی اگر برای مثال 
یک میلیارد از سرمایه خود را در بانک بگذارد، در سال حدود 28۰ میلیون تومان بدون 
دسترس سود می گیرد؛ هیچ کس هم نمی تواند چیزی بگوید. اما من قسم می خورم این 
واحد صنعتی با یک میلیارد تومان در سال با فعالیت تولیدی حتی 1۰۰ میلیون تومان هم 
گیر نمی آورد. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر به بهانه های مختلف در شهرک های 
صنعتی شیفت های کاری کاهش پیدا کرده است و تولیدکننده ترجیح می دهد پول خود 

را در بانک بگذارد. اقتصاد بیمار این گونه است.

چطور کت وشلوارهای ایرانی قیمت های میلیونی پیدا می کند؟
فروش تولید داخل با مارک های خارجی

نایب رییس انجمن صنایع نساجی درباره قیمت بالا پوشاک تولید داخل به بهانه 
پارچه های خارجی توضیح می دهد.

به گزارش خبرآنلاین، فروشندگان آنها در مقابل تعجب خریداران به دلیل قیمت های 
بالا، جنس و نوع پارچه را بهانه می کنند و دلیلی که می آورند، این است که استفاده 
از پارچه های خارجی و به خصوص ایتالیایی، باعث گرانی تولیدات آنها شده است. اما 

آیا واقعا چنین بهانه ای واقعیت دارد؟!
رییس  نایب  شیبانی،  علیمردان  رابطه،  همین  در 
کرد:  عنوان  خبر  کافه  در  نساجی  صنایع  انجمن 
در صورتی که ما از چنین امکانی برخوردار باشیم 
که پوشاک با قیمت و کیفیت مناسبی تولید کنیم، 
قیمت داخلی اش یک پنجم قیمت های فعلی هم 

نخواهد در آمد.
گذشته،  غلط  فرهنگ  علت  به  وی،  گفته  به 

این گونه شده که یک مارک خارجی روی تولید داخلی می زنند و آن را می فروشند. 
این فرهنگ باید تغییر کند، اما تغییر آن بسیار سخت است. نایب رییس انجمن 
صنایع نساجی متذکر شد: این که برای مثال در هنگام فروش کت وشلوارها، استفاده 
از پارچه ها ایتالیایی نام برده می شود، برای این است که بتوانند کت و شلوار را مثلا 
2 میلیون تومان بفروشند؛ این در حالی است که ما اگر این امکان را داشته باشیم 
که پوشاک را با قیمت و کیفیت مناسب تولید کنیم، قیمت داخلی اش یک پنجم 

قیمت های فعلی هم نخواهد در آمد.
شیبانی در پاسخ به این پرسش که درست است که فرهنگ مردم به سمت استفاده 
از کالاهای خارجی رفته، ولی باید قبول کنیم این که ما برند داخلی را به اسم برند 
خارجی عرضه کنیم، اشتباه است، عنوان کرد: به نظر شما اگر یک برند کت و شلوار 
داخلی قیمت 2 میلیون تومان روی تولیدات خود بگذارد و نگوید پارچه آن خارجی 

است، شما حاضر هستید با این قیمت آن کت و شلوار را بخرید؟
وی افزود: در حال حاضر قیمت تمام شده تولیدات داخلی بالاست؛ البته اگر امروز 

سود صنعتگر نساجی به ۶، 7 درصد برسد، کلاه خود را به هوا می اندازد.
شیبانی با بیان این که هم اکنون هزینه های زیادی به صنعت تحمیل می شود، گفت: 
۶۰ درصد قیمت تمام شده، قیمت مواد اولیه است و 9 درصد نیز مالیات بر ارزش 

افزوده می گیرند.

عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران: 
دوخت لباس دولتمردان با پارچه وارداتی

عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران معتقد است علاوه بر قاچاق غیررسمی 
بازار داخلی را  با ترکیه قاچاق رسمی را هم ایجاد کرده و  انعقاد تعرفه ترجیحی 

ترک ها  و  چینی ها  تقدیم  دودستی 
داخل  تولید  برای  جایی  و  کرده ایم 
در  سهی  نجفی  محمود  نگذاشته ایم.  
اینکه  به  پاسخ  در  فارس،  با  گفت وگو 
برخی معتقدند، قاچاق و واردات بی رویه 
صنایع داخل را به تعطیلی کشانده، اظهار 
داشت: قاچاق کالا و واردات بی رویه پدر 

صنعت و تولید را درآورده است، البته جدای از آن که قاچاق به تولید ضربه زده، با 
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طی چند سال اخیر با درک شرایط و و مشکلات تولیدکنندگان صنایع مزبور، همواره 
و حتی المقدور این بخش را حمایت کرده است؛ به طوری که در تفاهم نامه های فی 
مابین با انجمن صنایع نساجی ایران، تفویض قیمت گذاری محصولات همانند بسیاری 
از کالاهای غیرضروری به واحدهای تولیدی مورد تاکید قرار گرفته است. وی درباره 
اظهارات اخیر دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران مبنی براینکه »سخت 
گیری ها و محدودیت های سازمان حمایت در قیمت گذاری پوشاک موجب فشار به 
برندهای داخلی می شود«، گفت: ایشان حتی یک نمونه از مصادیق نرخ گذاری پوشاک 
که توسط سازمان حمایت صورت گرفته باشد را ارائه نکرده است. معاون کالاهای 
سرمایه ای و خدمات سازمان حمایت با طرح این پرسش که چرا پوشاک داخلی علیرغم 
حمایت های تعرفه ای بالا و طولانی مدت و واگذاری نرخ گذاری، نتوانسته جایگاه خود 
را در بین مصرف کنندگان داخلی پیدا کند؟ ادامه داد: چرا پوشاک در ایام خاص سومین 
رتبه شکایات و گلایه های مردمی را در خصوص گرانی به خود اختصاص می دهد؟ چرا 
تولیدکنندگان راه اعتلای صنعت پوشاک داخلی که دارای فرهنگ کهن و اصیل ایرانی 
- اسلامی است را فقط ارتباط با نشان های غربی می دانند و چرا تولیدکنندگان به جای 
بکارگیری از نام و نشان ایرانی از برندها و عناوین خارجی و جعلی جهت بالا رفتن تیراژ 
فروش محصولات خود استفاده می کنند؟ وی در ادامه با تاکید بر اینکه چرا واحدهای 
عرضه کننده پوشاک دست دوم به اصطلاح »تاناکورایی« باید سال ها در نقاط مختلف 
کشور عرضه شود و گسترش یابد؟ بیان کرد: تمام عرضه کنندگان مطابق با قانون 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان در برابر کالا و خدمات مورد عرضه مسئول هستند 
و این سازمان و سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها مکلفند طبق قانون، در 
صورت دریافت شکایت مردمی از هر نوع کالا یا خدمات نسبت به رسیدگی آن اقدام 
کنند. منایی با اشاره به اینکه برندسازی صرفا انتفاع سود بیشتر و ممتاز شدن قیمت 
محصولات نسبت به سایر تولیدکنندگان نیست، تاکید کرد: تولیدکنندگان مربوطه در 
مقابل استفاده از نشان تجاری، اطمینان خاطر به مصرف کنندگان پیرامون قیمت مناسب، 
کیفیت محصول، دسترسی آسان و خدمات پس از فروش به مشتریان، نوآوری و ارائه 

محصولات جدید به بازار، تامین کالا برای تمام اقشار جامعه را نیز باید در نظر بگیرند.

سیگار، موبایل و پوشاک بیشترین حجم کالای قاچاق است
معاون مرکز واردات گمرک گفت:  سیگار، 
پوشاک و پارچه بیشترین حجم قاچاق به 
به  منجر  تعرفه ها  برخی  و  دارد  را  کشور 
انحصار تولید شده و برخی موارد نیز واردات 

منجر به از بین رفتن آن شده است.
به گزارش بازار خبر، علی معقولی در پاسخ 
طی  واردات  موضوع  که  سؤال  این  به 

سال های اخیر به یکی از عوامل اصلی رکود تولید تلقی شده است، اظهار داشت:  واردات 
در سال های گذشته نشان می دهد که با وجود تحریم ها و عدم نقل وانتقال پول شرایط 
به سمتی پیش رفت که بتواند مشکل تأمین نیازهای اساسی جامعه را به هر نحوی حل 

انعقاد تعرفه ترجیحی و کاهش 4۰ درصدی تعرفه واردات برای ترک ها رسماً قاچاق 
رسمی هم وارد کشور می شود.

وی ادامه داد: اگر تا الان چینی ها نصف بازار را گرفته بودند، بقیه آن را هم در 
حوزه های لوازم خانگی، لوازم بهداشتی، ساختمانی، برقی و خودرو دو دستی تقدیم 

ترک ها کرده ایم.
نایب رئیس اتاق بازرگانی سمنان به این نکته اشاره کرد که اگر سری به بازارهای 
بورس قطعات خودرو، لوازم یدکی، لوازم ساختمانی پایتخت بزنید، متوجه می شوید 
که فروشندگان فقط جنس چینی و ترک را به شما ارائه می کنند و خبری از تولید 
ایرانی نیست، که اگر هم باشد، فروشنده رغبت چندانی برای ارائه آن ندارد. وی این 
را هم گفت که اگر آمار شهرک های صنعتی و آمار وزارت صنایع را با هم تطبیق 
دهید، متوجه می شوید که بیش از 5۰ درصد کارخانجات یا خوابیده اند یا با 5۰ درصد 

ظرفیت کار می کنند.
نجفی سهی خاطرنشان کرد: از یک طرف تولیدکننده داخل بافشار تسهیلات بانکی، 
سازمان امور مالیاتی، بیمه و حقوق کارگران دست و پنجه نرم می کند و از طرف 
دیگر، با کاهش تعرفه واردات اجناس خارجی راه را برای رقبای خارجی هموار کرده 
و در این میان، توقع داریم که تولید داخل حمایت شود. وی به ذکر مطلبی که اخیراً 
در هیأت دولت اتفاق افتاده اشاره کرد و گفت: ظاهراً قرار بوده تا لباس متحدالشکلی 
نمونه در گوشه ای گذاشته  برای  را  پارچه  انواع  تهیه شود که  برای هیأت دولت 
بودند. آقای نعمت زاده وزیر صنعت می پرسند، آیا پارچه ایرانی در بین این پارچه ها 
نیست؟ که درنهایت یک یا دو مدل پارچه را از زیر پارچه ها بیرون می کشند و اغلب 
پارچه های موجود از هندوستان در برابر پول نفت وارد شده است. وی در ادامه افزود: 
وزن منسوجاتی که از هند برای تولید پوشاک وارد شده، معادل 8۰۰ میلیون پیراهن 
ایرانی سالانه دو عدد  مردانه است که اگر با حساب سرانگشتی 4۰ میلیون مرد 
پیراهن تولید داخل بخرد، تا 1۰ سال آینده پارچه آن با همین واردات از هند موجود 

است، حال باید پرسید چه جایی برای ظرفیت تولید داخل گذاشته ایم.

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان: 
پوشاک مشمول قیمت گذاری سازمان حمایت نیست

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان گفت: پوشاک و البسه در زمره 
کالاهای مشمول قیمت گذاری این سازمان 
نیست و قیمت فروش آنها براساس عرضه 
و تقاضا و توسط واحدهای تولیدی مربوطه 
تعیین می شود. وحید منایی در گفت وگو با 
ایسنا، اظهار کرد: بیش از دو دهه است که 

در قوانین و مقررات مربوط به تنظیم بازار، انواع پوشاک و البسه اعم از تولید داخل و 
وارداتی به دلیل کثرت تنوع، تغییرات مستمر فصلی و تعدد واحدهای تولیدی و توزیعی 
در زمره کالاهای مشمول قیمت گذاری این سازمان نبوده است. وی افزود: این سازمان 
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کند. معاون مرکز واردات گمرک با تأکید بر اینکه آزادترین اقتصادهای دنیا نیز اولویت 
اول خود را حمایت و رونق تولید داخل می دانند، تصریح کرد: این در شرایطی خواهد بود 
که بتوانیم آزادانه انتخاب کنیم، اما شرایط کنونی به گونه ای است که با کمبود یک کالا 
به دلیل مشکلات مختلف ثبات را برهم می زند، به همین دلیل اولویت تأمین کالاهای 
اساسی است. وی به 2 رویکرد منتقدان واردات پرداخت و یادآور شد: افرادی که به 
دنبال حمایت از تولید داخل و صنعت هستند، می گویند بازار باز است، اما تجّاری که 
ورود کالاهای آنها با مشکل مواجه است، به گونه ای رفتار می کنند که واردات با چالش 

روبرو است.
معقولی تأکید کرد: در این حالت نباید سیاست گذاران به گونه ای عمل کنند که برای تولید 
داخل انحصار ایجاد شود و نه آن قدر واردات باشد که تولید نیز از بین برود، بلکه نقطه 
تعادل میان این دو باید ایجاد شود. این مقام مسئول با بیان اینکه طبق آمارها 75 درصد 
کالاهای وارداتی مربوط به مواد اولیه تولید، قطعات و ماشین آلات است، گفت: مابقی این 
آمار مربوط به کالاهای مصرفی و لوکس بوده که به کشور وارد می شود. وی با اشاره به 
اینکه 2 موضوع مأخذ کالاها و نرخ برابری ارز در مجموعه واردات تأثیر گذاشته است، 
عنوان کرد: استفاده از تعرفه 4 درصدی برای ورود کالاهای اساسی در کشور وجود دارد 
و اکنون مانند سابق، گروه های کالایی و اولویت بندی مشاهده نمی  شود. معاون مرکز 
واردات گمرک در پاسخ به این سؤال که در آمارهای واردات برخی اقلام غیرضرور مانند 
خاک گربه، چوب بستنی و امثال آن وجود دارد، تصریح کرد:  باید مشخص شود که 
ورود چنین اقلامی چند هزارم حجم واردات است، مثلا ورود 2 هزار دلار خاک گربه 

چند درصد واردات می شود.
معقولی در پاسخ به این سؤال که با توجه به محدودیت های منابع ارزی حتی 2 هزار دلار 
هم رقم قابل توجهی است، بیان می کند: باید کشور به کنترل تعرفه ای برسد و دیگر 
کنترل ممنوعیتی جواب نمی دهد،  زیرا منجر به قاچاق خواهد شد. وی افزود: اگر نظام 
تعرفه ای منطقی و کارشناسی باشد، نه تنها تولید رونق می یابد، بلکه شاخص های تجارت 
فرامرزی و کسب و کار نیز ارتقا می یابد. به گفته معاون مرکز واردات گمرک ایران در 
کالاهای مصرفی، کنترل تعرفه ای خوب بوده و اگر در مسئله تجارت سخت گیری بیش 
از اندازه صورت بگیرد، منجر به افزایش آمار قاچاق می شود و نیاز است، این شرایط 
باثبات اقتصادی ایجاد شده و پس از آن به دنبال نظام باثبات تعرفه ای باشیم. وی ادامه 
داد: چند سال پیش تعرفه گوشی همراه، ۶۰ درصد شد و پس از آن کل گوشی های 
داخل کشور قاچاق می شود و اکنون نیز بیش از 9۰ درصد واردات گوشی قاچاق بوده و 

کاری کردیم که قاچاقچی قوی تر شود.
این مقام مسئول یادآور شد: میزان مصرف کالاها در جامعه مشخص است و در حال 

حاضر بیشترین قاچاق مربوط به موبایل، سیگار، پارچه و پوشاک است.

پارچه های پشمی ضد باکتری در آینده نساجی ایران
محققان دانشگاهی در طرحی تحقیقاتی، اقدام به تولید آزمایشگاهی پارچه های پشمی 
کرده اند که از خواص ضدمیکروبی و ضدقارچی برخوردار است. نمونه های ساخته شده، 
در معرض تابش نور خورشید، فعالیت خودتمیزشوندگی نیز از خود نشان می دهند. کالای 

پشمی به دلیل ساختار پروتئینی منبع بسیار 
میکروارگانیسم های  رشد  جهت  مناسبی 
نور  و  قلیا  برابر  در  حساس  و  بیماری زا 
خورشید است و از محدودیت استحکام نیز 
برخوردار است. به گفته  امیر بهزادنیا، این 
تحقیق با هدف عملیات تکمیل ویژه جهت 
بهبود خواص کالای پشمی مانند افزایش 

فعالیت خود تمیز شوندگی، ضدباکتری/ضدقارچی و مقاومت اسیدی و قلیایی آن انجام 
شده است. این هدف با ایجاد یک پوشش یکنواخت نانوکامپوزیتی از جنس اکسید روی/ 
نیتروژن-نقره)N�Ag/ZnO( بر روی پارچه دنبال شده است. طبق نتایج، عمل دهی 
 N�Ag/ZnO نمونه ی پارچه پشمی با مقادیر بهینه نانو کامپوزیت شانه عسل مانند
سبب بهبود خواص بیولوژیکی، مکانیکی و آبدوستی پارچه می شود. تأخیر شعله وری، 
افزایش درجه ی سفیدی، کاهش حلالیت قلیایی و اسیدی بدون ایجاد سمیت سلولی 
از دیگر فواید استفاده از این نانوکامپوزیت در ساخت نمونه هاست. نتایج این طرح در 
صنایع نساجی، پلیمر، سرامیک و سایر سطوح کاربردی بوده و علاوه  بر آن می توان در 
صنایع، پزشکی و نظامی نیز از آن بهره گرفت. بهزادنیا در ادامه افزود: همانگونه که ذکر 
شد در این کار به بررسی فتو سونوسنتز در محل و اصلاح نانو فتوکاتالیست ZnO به 
کمک بارگذاری همزمان نیتروژن و نقره روی پارچه  پشمی پرداخته شده است. بر این 
اساس سنتز در محل نانو فتوکاتالیست های اصلاح شده روی کالای پشمی در دمای 
پایین انجام و تأثیر آن ها بر خواص کالا بررسی شده است. در این راستا فعالیت خود 
تمیز شوندگی نمونه های پشمی تکمیل شده در معرض تابش نور خورشید، سینتیک 
حذف رنگزا، فعالیت ضدباکتری در برابر دو نوع باکتری مختلف و فعالیت ضدقارچی 
در برابر گونه ای قارچ مورد بررسی قرار گرفته است. همچنین از تصاویر میکروسکوپ 
 ،)XRD( ایکس  اشعه  پراش  )FE�SEM(، طیف  میدانی  پویشی گسیل  الکترونی 
 ،)XPS(  اسپکتروفتومتری فتون های پرتو ایکس ،)FTIR( تبدیل فوریه مادون قرمز
 )X�ray mapping( اسپکتروفتومتری جذبی و انعکاسی، جانمایی نقطه به نقطه عنصر
و اسپکتروسکوپی تفرق الکترون )EDS( جهت آزمایش های لازم استفاده شده است. 
به گفته ی این محقق، در فرایند تکمیل این پارچه ها از حمام فراصوت استفاده شده 
است. این عمل منجر به تک مرحله ای شدن فرآیند در دمای کم و کوتاه شدن زمان 
فرایند می شود. همچنین امواج فراصوت سبب توزیع یکنواخت بارگذاری همزمان نقره و 
نیتروژن روی سطح نانو ذرات اکسید روی شده است. در نهایت با عمل دهی پارچه ی 
پشمی با این نانوکامپوزیت و به روش بیان شده، خواص چندگانه ی  ذکر شده روی 

محصول نهایی ایجاد می شود.
امیر بهزادنیا، دانش آموخته  دکترای نساجی دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات، 
دکتر مجید منتظر، عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی امیرکبیر، و دکتر مهناز محمودی 
راد، عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، در انجام این طرح همکاری 
داشته اند. نتایج این تحقیقات در مجله )Ultrasonics Sonochemistry جلد 27، 

شماره 1، سال 2۰15، صفحات 2۰۰ تا 2۰9( منتشر شده است.
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